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Seniorrådet 

   

 

Referat fra mødet 

Den 27. nov. 2023 kl. 09.00 - 12:00 Mødelokale F6   
 

MØDEDELTAGERE  

Lissi Gyldendahl 

Peter Møller 

Jørgen Hansen 

Lars Boe 

Vicki Hansen 

Lis Olsen 

Søren Holmgaard 

Anne-Mette Olsen 

Johan Gaunitz 

 

Fraværende: Ingen 

 

Referent: Gitte Broberg Christiansen 

 

 

Formand 

Næstformand 

Kasserer 

Sekretær 

 

 Referat 
Sag nr. 1  Godkendelse af dagsorden og referat fra den 30. oktober 2023 

Sagsfremstilling 

Indstilling: 
Dagsorden og referat godkendes 

Beslutning: 

Dagsorden og referat blev godkendt. 

 

Sag nr. 2  Orientering fra kommunen 

Sagsfremstilling 

Indstilling: 

Beslutning: 

Seniorrådet havde en drøftelse af potentielle emner fra administrationen, der 

kunne være interessante at høre oplæg om på de ordinære møder i 2024. 

 

• Seniorrådet besøger Pedershave på næste møde den 15. januar. 

• Oplæg fra Visitationen omkring, arbejdsgange, normering og antal 
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visitationer pr. borger. 

• Besøg på Solgården/Tolleruphøj 

• Det nære sundhedssystem/Klyngesamarbejdet. Lissi undersøger om 

formanden for Klyngesamarbejdet kan komme og holde en oplæg for 

Seniorrådet. 

• Forebyggelseskonsulenternes arbejde. 

 

Seniorrådet drøftede ligeledes, hvordan viden om god ernæring til de 

hjemmeboende borgere kunne udbredes. 

 

Sag nr. 3  Orientering v/formanden 

a. NetCompany har nu beregnet prisen for valgløsning til Seniorrådsvalg 

og har sendt et tilbud på ca. kr.  75.000 plus moms til formanden. 

Jeg undrer mig over at de sender tilbuddet til mig, men jeg sender det 

bare videre til Borgmester og kommunaldirektør. 

b. Formanden har fået henvendelse fra en borger, der har problemer med 

at få (nye) kompressionsstrømper til hendes mor efter Serviceloven. 

Ankestyrelsen har udsendt en principafgørelse om reglerne for at få 

kompressionsstrømper som hjælpemiddel efter serviceloven – 

efterfølgende har de, pga. mange henvendelser om forståelsen af 

principafgørelsen, udsendt en meddelelse om, hvordan 

principafgørelsen skal forstås. 3 sider der fortæller at der ikke er nogen 

ændring. 

Formanden har orienteret udvalgsformand, Susanne B. Jørgensen og 

bedt hende om at sikre der ikke sker flere forviklinger ang. 

Principafgørelsen. 

 

Sagsfremstilling 

Indstilling: 

Beslutning: 

Formand Lissi Gyldendahl orienterede om ovenstående. Punktet blev taget til 

efterretning. 

 

3.1 Møde med Frederikssund Erhverv 

 

Formanden har den 6. november afholdt møde med Frederikssund 

Erhverv (med Pernille og Addy) om evt. samarbejde om et møde om 

Seniorklar. 

Erhvervsforeningen holder kun møder for medlemsvirksomhederne 

Erhverv foreningen vil dog gerne afholde møde hvor Faglig Seniorer 

kommer med oplæg til virksomhederne om projektet, - med evt. forslag 

til hvordan de bedst kan arbejde med Seniorpolitik. 

De ville dog gerne spørge virksomhederne om der kunne være en 

virksomhed, der har mod på at holde et oplæg om, hvordan de arbejder 

med seniorpolitik, på et åbent borgermøde. 

 

Sagsfremstilling 

Indstilling: 
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Beslutning: 

Formand Lissi Gyldendahl orienterede om ovenstående. Punktet blev taget til 

efterretning. 

 

Lissi Er blevet kontaktet af 2 piger fra 8. klasse, som har en skoleopgave 

omhandlende emnet ”Ældrebyrden”, og ville i den forbindelse gerne vil 

interviewe Seniorrådet.    

Søren, Johan og Lis møder ind på Klintegården den 4. december kl. 11.30 og 

taler med eleverne, inden der er Dialogmøde/julefrokost på samme adresse kl. 

12.00. 

Lissi orienterer eleverne. 

 

3.2 Regeringens 2030 plan 

Sagsfremstilling: 

Finansminister, Nicolai Wammen siger, dansk økonomi er stærk, men der 

er udfordringer både på kort og længere sigt. Store årgange vil de 

kommende år forlade arbejdsmarkedet, og mindre årgange komme ind. 

Med 2030-planen vil regeringen ruste Danmark til fremtiden. 

En skattereform skal løfte fuldtidsbeskæftigelsen med yderligere ca. 9.500 

i 2030, blandt andet via en skattereform på 6¾ mia. kr., der skal gøre det 

mere attraktivt at arbejde. 

2030-planen kommer derfor med massive investeringer i velfærden med 

et løft på ca. 32 mia. kr. til borgernær velfærd, herunder til sundhed, 

psykiatri, og investeringer i børn, unge og uddannelse. Derudover har 

regeringen afsat 3 mia. kr. til at tiltrække og fastholde flere dygtige 

medarbejdere i den offentlige sektor gennem bedre løn og arbejdsvilkår 

Med det grønne råderum, har regeringen og en række af Folketingets 

partier allerede afsat 53½ mia. kr. frem mod 2040. Dertil kommer at 

regeringen i sin 2030-plan afsætter en ny reserve på 4¼ mia. kr. i 2030, 

som skal bruges til at investere yderligere i den grønne omstilling og i at 

udvikle velfærden. 

For at hjælpe Ukraine i landets forsvarskamp afsætter regeringen 23½ 

mia. kr. til et nyt løft af Ukrainefonden i 2025-2027. Derudover ønsker 

regeringen at løfte den økonomiske ramme afsat i forsvarsforliget med 

2,9 mia. kr. i 2028 og 2,0 mia. kr. i 2029. Med regeringens 2030 plan vil 

Danmark samlet afsætte midler til, at de danske forsvarsudgifter skal 

udgøre 2 pct. af BNP også fra 2025 og frem. 
Indstilling: 

Beslutning: 

Formand Lissi Gyldendahl orienterede om ovenstående. Punktet blev taget til 

efterretning. 

 

3.3 Ny ældrelov 

Sagsfremstilling: 

Regeringens ”omfattende frisættelse af den offentlige sektor” starter i det 

nye år. 

Det forventes at 1’ udkast til en ny Ældrelov vil blive offentliggjort i 

december 2023. Og det fremgår af regeringens lovprogram at Mette 
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Kjerkgaard, M, i februar vil fremlægge et lovforslag om en ny ældrelov. 

 

Regerings redegørelse vedrørende ældreplejen 2023 konkluderer, at der 

har været en stigning i antallet af personer over 65 år, som modtog 

hjemmehjælp i perioden fra 2019 til 2021.  I 2021 var det samlede antal 

185.000 – en stigning på 5.000 personer siden 2019. I et lidt længere 

tidsperspektiv i forhold til 2011, så er det en moderat stigning specielt i 

lyset af, at antallet af ældre over 80 år i samme periode er steget med 

over 60.000 personer. 

De senere års stigning skyldes ikke, at flere modtager hjemmehjælp i 

eget hjem, men at flere modtager rehabilitering alene uden at være 

visiteret til hjælp i eget hjem. Den udvikling er positiv, fordi det er et 

udtryk for, at man prioriterer det forebyggende rehabiliterende arbejde. 

Det samlede antal personer, der modtager rehabiliteringstilbud var 45.000 

i 2021.  

Det samlede antal plejehjemsbeboere er det samme i 2022 som i 2009 

ca. 39.739. Udviklingen dækker over nogle større strukturændringer 

mellem almindelige plejeboliger, friplejeboliger og plejehjem efter 

servicelovens paragraf 192. Den sidste kategori er under udfasning. 

 

Der er fire centrale udfordringer i forhold til fremtidens ældrepleje, som 

en ny ældrelov skal afhjælpe:  

a. Antallet af ældre – især antallet af ældre over 80 år. Vi bruger i dag 

ca. 50 mia. kr. årligt på ældrepleje og hjemmehjælp. Ved en 

fremskrivning baseret på regnemodellen DREAM, som er en simpel 

fremskrivning af demografi, så skal der i 2050 bruges 79 mia. kr. 

årligt målt i faste priser. Lægger vi dertil en forventet 

standardstigning, så nærmer vi os det dobbelte. En næsten 

uoverstigelig opgave for vores velfærdssamfund med universelle 

ydelser. Regeringen har bebudet, at den vil sikre udgifter som følge 

af det demografiske pres. Men hvordan omsættes det i kommunerne?  

 

b. Næste udfordring er, hvordan vi styrer ældreområdet politisk og 

økonomisk. Den aktuelle debat er en klar indikation af, at den 

nuværende styringsmodel ikke kan løse opgaven. Staten har ikke 

noget overblik over kvantitet og 3 kvalitet i ældreplejen. De 

kommunale beslutningstagere har også svært ved at følge med. Og i 

takt med at opgaven decentraliseres ud til tværfaglige teams, så 

bliver det endnu sværere. Og hvordan skal man så prioriter 

 

c. Samspillet med sundhedsvæsnet er en tredje udfordring. Det er 

tydeligt, at det er herfra det største pres kommer i fremtiden. 

Kommunerne skal løse en større del af opgaven i forhold til 

hospitaler. Og lokalt skal der koordineres mellem de forskellige 

fagområder. Her kommer fremtiden med digitale løsninger alle til 

gode. Men der er i virkeligheden ikke nogen samlet strategi for 

indsatsen omkring vores ældre i sundhedsvæsen og den kommunale 

sygepleje.  
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d.  Ældres levevilkår hænger uløseligt sammen med deres boligsituation. 

Desværre har vi svigtet dette indsatsområde igennem mange år. Der 

er mange, men dyre private boligtilbud til ældre undervejs, men det 

almene boligområde og plejeboliger kan slet ikke følge trop. Det 

bliver fremtiden store udfordring. Enkelt så hænger det sådan 

sammen. Hvis de ældre har et godt liv i en rimelig bolig, så er 

behovet for hjælp mindre. Så det er en godt at investere i boliger. 

     Der er mange forsøg i gang omkring ældreplejen. 3 kommuner har 

overordnede aftaler om frisættelse med regeringen. Mere end 26 

kommuner er i gang med forsøg med en anden organisering af 

ældreplejen. Om en ny ældrelov. 

 

Udviklingen i antallet af SOSU-medarbejdere ansat på ældreområdet 

fra 2028 – 2022 faldet med 100 personer, fra 60.100 – 60.000 og 

samtidig er antallet af ufaglærte steget med 4.100, fra 4.900 til 

9.000. 

Antallet af sygeplejersker er i samme periode steget med 700 og 

ergo- og fysioterapeuter med 400 personer. 

 
Indstilling: 

Beslutning: 

Formand Lissi Gyldendahl orienterede om ovenstående. Punktet blev taget til 

efterretning. 

 

Sag nr. 4  Økonomi v/ Kassereren Jørgen Hansen 

Sagsfremstilling 

Beslutning: 

Jørgen opfordrede Seniorrådets medlemmer til, at få sendt alle udestående 

udlæg til ham således, at alle udgifter kan nå at komme med på indeværende 

års regnskab. 

 

Kommunens administration har rettet henvendelse til Jørgen, og spurgt indtil 

de midler, som Seniorrådet får tildelt af Kommunen hvert år. Seniorrådet har 

overført ubrugte midler fra tidligere budgetår. Midlerne er hensat til afholdelse 

af Seniorrådsvalg og temadage. 

 

Administrationen skal være opmærksomme på, at hvis Seniorrådets midler 

bliver beskåret, kan Seniorrådet ikke være med til at afholde udgifterne i 

forbindelse med valget. 

 

Sag nr. 5  Tilbagemelding fra arbejds- og Ad-hoc grupper 

Gruppen til borgermøde om digital svindel med Politiet 

Søren, Anne-Mette og Jørgen 

 

Der nedsættes en arbejdsgruppe til at arbejde med borgermøde om 

SeniorKlar.  

Faglige seniorer Frederikssund vil gerne være med. Jeg har ingen 

tilbagemelding fra ÆldreSagen. 
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Sagsfremstilling 

Beslutning: 

Arbejdsgruppen vedr. borgermøde om digital svindel 

Det besluttes, at udskyde borgermødet omkring digital svindel til efteråret, da 

Ældre Sagen lige har afholdt borgermøder med samme emne. 

 

Der er enighed om, at det er en god idé også at få en oplægsholder fra 

Bankerne til deltage på borgermødet. 

 

Arbejdsgruppe vedr. borgermøde om SeniorKlar 

Lissi, Peter og Johan melder sig til arbejdsgruppen. 

 

Lissi rykker for en tilbagemelding fra Ældre Sagen. 

 

Arbejdsgruppen skal: 

• tage kontakt til Ældre Sagen og afstemme hvornår de afholder deres 

borgermøder om samme emne, så der ikke er sammenfald med 

Seniorrådets arrangement. 

• Finde lokation for mødet. Borgermødet skal afholdes i Slangerup 

• Lave aftale med politi og bank omkring oplægsholdere. 

 

Vær opmærksom på, at alle kan gå på Borger.dk og oprette en kredit 

advarsel. Er du oprettet der, vil du blive underrettet, hvis du bliver udsat for 

identitetsmisbrug. 

  

 

Sag nr. 6  Sager til høring 

Sagsfremstilling 

Omsorg og ældre udvalget 

Social og Sundhedsudvalget 

 
Indstilling: 
Beslutning: 

Høringssvarene blev drøftet og godkendt. 

 

Sag nr. 7  Møder ældrerådsmedlemmer har deltaget i siden sidste møde 

Sagsfremstilling 

Tilbagemelding fra Pedershave 

Tilbagemelding fra Solgården 

Tilbagemelding fr Tolleruphøj 

Tilbagemelding fra De Tre Ege 

Tilbagemelding fra Nordhøj 

Tilbagemelding fra Attendo 

 

Andre møder 

 

Møde i Nordgruppen den 15. november. Lissi og Anne-Mette deltog 
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På mødet var der oplæg fra Faglig Seniorer om de ændringer der sker i 

økonomien når en ægtefælle flytter på plejehjem. 

 

Møde i Regionsældrerådet 16. november, Jørgen og Peter deltog 

Sundhedsstyrelsen fortæller om arbejdet i Videncenter for værdig ældrepleje 

og Ensomme Gamles Værn fortæller om Fondes arbejde. 

 
Indstilling: 

 

Beslutning: 

Tilbagemelding fra Pedershave / v Peter Møller 

Peter orienterede om en beboer på Pedershave, som har været udsat for et 

tyveri af kontanter, smykker, slik og sodavand. 

Tyveriet er meldt til politiet. 

Peter har været i dialog med lederen fra Pedershave, som oplyser, at 

personalet tager alle de forholdsregler de overhovedet kan, for det ikke kan 

ske igen.  

Pedershave er i øjeblikket i gang med at få installeret elektroniske låse på 

boligerne, og dette kan forhåbentlig også nedsætte risikoen for tyveri. 

 

Der er afholdt valg til Beboer- pårørenderådet og Peter er inviteret med til at 

deltage i alle møder fremadrettet. 

 

Tilbagemelding fra Solgården / v Jørgen Hansen 

Der er ligeledes afholdt valg til Beboer-pårørenderådet på Solgården, og 

Jørgen er inviteret med til at deltage i alle møder fremadrettet. 

 

Tilbagemelding fra Tolleruphøj / v Anne-Mette Olsen 

Anne-Mette er også inviteret til at deltage i Beboer-pårørenderådet på 

Tolleruphøj. 

 

Tilbagemelding fra De Tre Ege / v Lis Olsen 

Lis har været i kontakt med lederen fra De Tre Ege, men har endnu ikke fået 

nogen invitation til deltagelse i deres beboermøder. 

 

Tilbagemelding fra Nordhøj / v Søren Holmgaard 

Beboermødet på Nordhøj har været udsat p.g.a. sygdom på Nordhøj. 

 

Søren oplyser, at han ligeledes fremadrettet bliver inviteret til Beboer- 

pårørendemøderne på Nordhøj. 

 

Tilbagemelding fra Attendo / v Vicki Hansen 

Vicki oplyser, at beboermødet på Attendo er udsat til den 5. december. 

Der er stor frafald i sundhedspersonalet på Attendo, da personalets vagter er 

ændret til 10-timersvagter uden dialog eller accept af personalet. 

Forholdene er fortsat stærkt bekymrende, og Vicki modtager mange 

henvendelser fra pårørende der er dybt frustrerede.  

 

Møde i Nordgruppen den 15. november.  
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Lissi orienterede om, at mødet i Nordgruppen var et godt møde, og sender 

referatet ud til hele Seniorrådet. 

 

Møde i Regionsældrerådet 16. november 

Jørgen fortalte, at Regionsældrerådet blev noget amputeret, fordi deltager 

antallet blev reduceret og starttidspunktet skubbet pga. dårlige vejrforhold den 

dag mødet blev afholdt. 

 

Referatet fra mødet er udsendt til Seniorrådets medlemmer. 

 

Danske ældreråds konference den 23. november 

Lissi, Søren, Lis og Jørgen deltog i konferencen. 

 

Lissi var meget begejstret for Lektor, Institut for Mennesker og Teknologi 

Susanne Ekman´ indlæg. 

Susanne Ekman har skrevet en aktuel og virkelighedsnær debatbog om den 

danske velfærdsstats udfordringer og krise, og holdt et oplæg herom. 

 

Lis og Søren overhørte et meget interessant og inspirerende oplæg omkring 

hjælpemidler til demente. 

 

Jørgen hørt et oplæg om betydningen af borgernes deltagelse i individuelt 

tilpassede træningsforløb for at styrke eller genoptræne deres specifikke 

behov, fremfor at deltage i tilbud om fællestræning. 

 

Kommunens Forebyggelseskonsulenter 

Søren har deltaget i et kollektivt møde med kommunens 

forebyggelseskonsulenter. Mødet bliver tilbudt alle kommunens borgere når de 

fylder 75 år og 80 år, hvis de ikke modtager personlig og praktisk støtte. 

 

Mødet omhandlede kost, fysisk træning og demens, men ikke emner som 

økonomi, bolig og aktiviteter, som også er vigtige emner for borgere i denne 

aldersgruppe. 

 

En pointe, som Seniorrådet vil bringe frem, når forebyggelseskonsulenterne 

forhåbentlig vil deltage med et oplæg om deres arbejde, på et af Seniorrådets 

fremtidige møder. 

 

Søren har deltaget i et møde, afholdt af kommunens 

forebyggelseskonsulenter 

 

Sag nr. 8  Orientering fra fagudvalg 

Sagsfremstilling 

Plan og teknik v/Lars Boe  

Klima, natur og energi v/Anne Mette Olsen 

Børn, familie og forebyggelse v/Vicki Hansen 

Job, erhverv og kultur v/Lis Olsen 

Unge, fritid og idræt v/ Lars Boe 

Økonomiudvalg og Byråd v/Lissi og Peter 
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HAB: Lissi Gyldendal 

 
Indstilling: 

Beslutning: 

Lissi er opmærksom på, Seniorrådet også får Jobplanen i høring.  

 

Lissi skal til møde i HAB i februar. 

 

Anne Mette fortalte, at Fjordgruppen, som hun er en del af, arbejder på at 

etablere en digital spærring mellem Hundested og Rørvig for at forhindre 

oversvømmelser under ugunstige vejrforhold. De samarbejder med Holland og 

andre lande på projektet, kaldet "Digitalt Stormsafe projekt". 

 

Projektet har fået godkendelse og finansiering fra EU, med et budget på 

326.000 euro. 

Sag nr. 9  Input til Nyheder, hjemmeside, Facebook og presse 

Sagsfremstilling 

 
Indstilling: 

Beslutning: 

Seniorrådets Facebook side fungerer ikke optimalt efter Hackerangrebet. 

Det besluttes, at nedlægge siden. I stedet opretter Lissi en gruppe på 

Facebook, der omhandler Seniorrådet i Frederikssund. 

 

Sag nr. 10  Eventuelt 

Sagsfremstilling 
Indstilling: 

Beslutning: 

Søren, Peter, Lars, Lis, Johan, Anne Mette og Jørgen deltager i Dialogmøde og 

julefrokost med de politiske udvalg den 4. december. 

 

Søren takkede for opmærksomheden og de fine ord han modtog fra 

Seniorrådet til hans fødselsdag. 

 

Sag nr. 11  Næste møde den 15. januar på Pedershave. 

 
 

 


